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ПЕТРС-БАРЦУМИАН АНИ 

ЛИТЕРАТУРНАЯ МИСТИФИКАЦИЯ: ПРОБЛЕМАТИКА  

И ВОПЛОЩЕНИЕ В ЛИТЕРАТУРЕ РУССКОГО СИМВОЛИЗМА 

Диссертация на соискание ученой степени кандидата филологических наук. 

Специальность 10. 01. 04 – «Теория литературы». Защита диссертации состоится 11 

декабря в 1430 часов на заседании Специализированного Совета 012 по 

литературоведению в г. Ереван, 0025, улица Абовяна 52а, армянский филологический 

факультет ЕГУ, аудитория 202. 

АННОТАЦИЯ 

Актуальность диссертации. Актуальность диссертации заключается в 

возможности изучения литературных мистификаций с разных точек зрения: культурно-

исторического аспекта, определённых литературных школ и творчества отдельных 

авторов. Литературная мистификация может быть предметом анализа в философии, 

филологии, истории, социологии, психологии и политологии. Исследователи 

сталкиваются с рядом проблем, таких как авторство, методы создания и идентификации 

мистификаций, их типология, архитектоника и место в теории литературы. Эти вопросы 

остаются спорными и недостаточно разработанными, особенно в контексте русских 

символистов, что и обуславливает актуальность данного исследования. 
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Цель и задачи диссертации. Цель исследования – конкретизировать 

определение литературной мистификации и представить типологию литературных 

мистификаций; изучить феномен литературной мистификации в литературе русского 

символизма; выявить особенности псевдоперевода Е. Дмитриевой (Васильевой) – Ю. 

Щуцкого; определить методы создания авторской инстанции в литературной 

мистификации на примере творчества Самуила Киссина (Муни). Для этого мы 

формулируем теоретическую основу, актуальную для данного вопроса, рассматриваем 

формы, которые принимает мистификация в литературе, включая её жанровые признаки, 

а также анализируем примеры конкретных произведений. 

Научная новизна диссертации. В исследовании впервые разведены смежные с 

«мистификацией» понятия, конкретизировано значение термина «литературная 

мистификация», дана история его возникновения и употребления в российском и 

армянском литературоведении; разработана типология литературных мистификаций; 

определены особенности псевдоперевода Е. Дмитриевой–Ю. Щуцкого; исследована 

история создания и разоблачения литературной мистификации С. Киссина, а также 

выявлены методы создания литературной мистификации на примере мистификации 

Киссина. 

Методология диссертации. Используемая методология включает 

сравнительный анализ литературных мистификаций, изучение исторического и 

культурного контекста, а также изучение первичных текстов и документов, связанных с 

мистификациями. Для сбора и анализа данных используются как качественные, так и 

количественные методы исследования, в зависимости от характера вопросов 

исследования. 

Структура диссертации. Диссертация состоит из введения, двух глав, 

заключения и списка использованной литературы.  

Во Введении мы обосновываем выбор темы, её актуальность и новизну, а также 

даём обзор существующих исследований в области литературной мистификации.  

В Главе 1 «Литературная мистификация в аспекте теории литературы» мы 

проводим теоретический анализ этого феномена. В ней рассматриваются проблемы 

определения термина «литературная мистификация», мифологические и игровые 

аспекты, а также жанровая природа данного явления. Приводится классификация 

литературных мистификаций, исследуется поэтика имени в литературной мистификации. 



21 

 

В Главе 2 «Литературная мистификация в литературе русского 

символизма» исследуется роль литературной мистификации в творчестве русских 

символистов. Мы приводим мистификации, созданные русскими символистами; более 

глубоко и подробно исследуем цикл псевдокитайского псевдоперевода «Домик под 

грушевым деревом» Елизаветы Дмитриевой и Юлиана Щуцкого, творчество Самуила 

Киссина (Муни) и его опыт воплощения в Александра Беклемишева, методы создания 

литературной мистификации. 

В Заключении мы подводим итоги нашего исследования. 

Диссертация написана на русском языке, объём работы – 163 страницы. 

 

ANI PETRS-BARTSUMIAN 

LITERARY MYSTIFICATION: ISSUES AND MANIFESTATIONS  

IN RUSSIAN SYMBOLIST LITERATURE 

Dissertation for acquiring Philological science degree. Field of specialization: 

10․01.04. - “Literary Theory”. The defence of the dissertation will be held on December 11, 2024 

at 14:30 at the HQC of RA’s Specialized Council 012 of “Literature Studies” in Yerevan State 

University. Address: 0025, Yerevan, Abovyan Str. 52/A, YSU, 8th building, Faculty of Armenian 

Philology, Room 202. 

SUMMARY 

Relevance of the dissertation. The relevance of the dissertation lies in the possibility 

of studying literary mystifications from various perspectives, including cultural and historical 

aspects, specific literary schools, and the works of individual authors. Literary mystification can 

be analyzed within the frameworks of philosophy, philology, history, sociology, psychology, and 

political science. Researchers encounter several issues, such as authorship, methods of creating 

and identifying mystifications, typology, architectonics, and the role of mystification within 

literary theory. These questions remain contentious and underexplored, particularly in the context 

of Russian Symbolism, which underscores the significance of this research. 

Purpose and problems of the dissertation. The aim of this research is to specify the 

definition of literary mystification and present a typology of literary mystifications; to investigate 

the phenomenon of literary mystification in Russian Symbolist literature; to identify the features 

of the pseudotranslation by E. Dmitrieva and Yu. Shchutsky; and to determine the methods of 

creating an authorial instance in literary mystification through the works of S. Kissin. To achieve 
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this, we establish a theoretical framework relevant to the topic, explore the forms that 

mystification takes in literature and analyze examples from specific works. 

Scientific novelty of the dissertation. It distinguishes adjacent concepts related to 

"mystification", such as "forgery", "plagiarism", "pseudonymity", "stylistics", "parody" and 

"fiction." The definition of the term "literary mystification" is clarified, along with its historical 

origins and usage in Russian and Armenian literary studies. A typology of literary mystifications 

is developed; the characteristics of the pseudotranslation by E. Dmitrieva and Yu. Shchutsky are 

identified; the history of the creation and exposure of literary mystification by Samuel Kissin is 

examined; and methods of creating literary mystification are revealed through Kissin's 

mystification. 

Dissertation methodology. The methodology employed includes comparative 

analysis of literary mystifications, examination of historical and cultural contexts, and the study 

of primary texts and documents related to mystifications. Both qualitative and quantitative 

research methods are utilized for data collection and analysis, depending on the nature of the 

research questions. 

Structure of the dissertation. The dissertation consists of an introduction, two 

chapters, a conclusion, and a bibliography.  

In the Introduction, we justify the choice of topic, its relevance and novelty, and 

provide an overview of existing research in the field of literary mystification. 

In Chapter 1, "Literary Mystification in the Aspect of Literary Theory", we 

conduct a theoretical analysis of this phenomenon, addressing issues related to the definition of 

the term "literary mystification", its mythological and playful aspects, as well as its genre nature. 

A classification of literary mystifications is provided, and the poetics of name in literary 

mystification is explored. 

Chapter 2, "Literary Mystification in Russian Symbolist Literature", examines 

the role of literary mystification in the works of Russian Symbolists. We present mystifications 

created by Russian Symbolists and conduct a deeper investigation into the cycle of 

pseudotranslation "Domik pod grushevym derevom" ["The House Under the Pear Tree"] by E. 

Dmitrieva and Yu. Shchutsky, as well as the works of S. Kissin and his embodiment in Alexander 

Beklemishev, including methods of creating literary mystification. 

In the Conclusion, we summarize the results of our research. 

The dissertation is written in Russian, the total volume of the work is 163 pages. 


